

Referat fra mødet i den Nationale Hjortevildtgruppe

Deltagere

- Jan Eriksen, formand
- Claus Lind Christensen, Danmarks Jægerforbund
- Peter Busck, Dansk Skovforening
- Henrik Bertelsen, Landbrug & Fødevarer
- Flemming Torp, Friluftsrådet
- Louise Villumsen, Danmarks Naturfredningsforening
- Michael Carlsen, Dyrenes Beskyttelse
- Anders Larsen, Miljøstyrelsen, sekretær
- Hans Peter Hansen, DCE under punktet Tilrettelæggelse af HVD25
- Annika DCE, DCE under punktet Tilrettelæggelse af HVD25

Tid: Mandag den 3. marts 2025

Sted: Fysisk møde i SGAV Odense

Dagsordenspunkter

Siden sidst

- Tilrettelæggelse af HVD25 [Hans Peter og Annika DCE deltager via SKYPE]
 1. Præsentation af indkommet materiale vedrørende samforvaltning / organisering
 2. Drøftelse af forventet outcome (samforvaltning / organisering)
 3. Drøftelse af mødemateriale, herunder A4 sider fra notaterne fra DCE samt "oversigtspapir om enighed i NHG"
 4. Drøftelse af rollefordelinger
 5. Drøftelse af udkast til dagsorden til HVD25
- Præsentation af tidligere MST forslag til organisering / principdrøftelse for organisering
- Drøftelser af data! Kort sigt / lang sigt

- Kort om processen, herunder skriveprocessen for den adaptive forvaltningsplan
- Konference i Tyskland?
- Videre proces
- Eventuelt

Referat

Ad Siden sidst

Formanden bød velkommen.

Ad Tilrettelæggelse af HVD25 [Hans Peter og Annika DCE deltager via SKYPE]

Sekretæren oplyste, at der efter deadline var indkommet materiale fra hjortevildtgruppe Bornholm og Lolland-Falster og at dette vil blive eftersendt (vedhæftet dette referat).

Ad underpunkt 1 Præsentation af indkommet materiale vedrørende samforvaltning / organisering

DCE ved Annika og Hans Peter gennemgik deres sammenfatning af besvarelsenerne fra de regionale hjortevildtgrupper vedrørende henholdsvis "Organisering" og "Samforvaltning".

Der var ingen egentlige konklusioner under punktet. Der var dog enighed om, at den nuværende tilgang til frivillighed ikke har virket / kan forventes at virke (Frivilligheden er "død"). Der skal ske noget andet, hvis man vil i mål med de opstillede målsætninger i forvaltningen.

Formanden konkluderede, at der er enighed om, at der skal laves nogle forsøg med samforvaltning. Det forudsætter finansiering af forsøgsområderne og det forudsætter et klart incitament til at indgå i samforvaltning set med lodsejerøjne. Det aftales at sekretæren forsøge at lave nogle overordnede beregninger på hvad ønskerne til samforvaltning på Bornholm kan komme til at koste (fortrinsvis app udvikling).

Ad underpunkt 2 Drøftelse af forventet outcome (samforvaltning / organisering)

Det aftales under punktet, at Jan Eriksen klart og tydeligt formidler, at de regionale gruppers arbejde med emnerne både er blevet læst og værdsat. Grupperne skal dog ikke forvente, at få den endelige konklusion på noget på selve HVD25. Den endelige konklusion på emner afventer gruppernes input og herefter grundige drøftelser i NHG. I dette arbejde kan udarbejdede bestandsestimater og udbredelser blive relevante. Jan gør det også klart, at han vil signalere at en ny fremtidig organisering skal følges op af reviderede kommissorier.

Det aftales, at grupperne på HVD25 skal opdeles på tværs af regionale grupper som sidst. Videre aftales det, at der skal arbejdes med scenarier. Der udarbejdes udkast til tre scenarier, som sendes rundt i NHG til kommentering 2-3 dage inden HVD25. Scenarierne skal koncentreres om samforvaltning og organisering. Det er vigtigt, at scenarierne "bygger ovenpå". Grupperne må ikke sidde med en følelse af at starte "forfra" igen.

Ad underpunkt 3 Drøftelse af mødemateriale, herunder A4 sider fra notaterne fra DCE samt "oversigtspapir om enighed i NHG"

Det aftales, at Hans Peter Hansen taler med Peter Sunde om nogle gode pædagogiske og overskuelige oversigter.

Ad underpunkt 4 Drøftelse af rollefordelinger

Det blev besluttet, at lave samme opdeling af grupper samt rollefordelinger som ved HVD24. Det vil blandt andet sige, at NST indtager sekretærrollen i grupperne, m.v.

Ad underpunkt 5 Drøftelse af udkast til dagsorden til HVD25

Hans Peter Hansen viste udkast til dagsorden på storskærm. Det aftales, at hjortevildtgruppe Bornholm selv præsentere deres tanker om et forsøg med samforvaltning. Det besluttet, at flytte rund i rækkefølgen i udkastet til dagsorden, således at drøftelser om "samforvaltning kommer efter drøftelser om "organisering". Drøftelser om samforvaltnings skal hænge sammen med oplægget fra Bornholm.

Ad Præsentation af tidligere MST forslag til organisering / principdrøftelse for organisering

Sekretæren viste udkast til forslag til fremtidig organisering på storskærm.

Ad Drøftelser af data! Kort sigt / lang sigt

Det aftales, at Claus Lind forsøger at fremskaffe data over bestandsstørrelser og udbredelser for henholdsvis kron- og dåvildt på landsplan. Sekretæren foreslår, at der udarbejdes en kortoversigt, hvor en prik på kortet kan symbolisere en bestands omtrentlige opholdsområde og størrelsen på prikken/cirklen symboliserer bestandens størrelse (kan evt. suppleres med yderligere data om demografi, etc.)

Der aftales yderligere, at sekretæren undersøger mulighederne for at nedsætte en lille arbejdsgruppe, der skal undersøge mulighederne for indsamling af statistisk signifikante data på antallet af hjorte ældre end 8 år. Arbejdet kan tage afsæt i indsamlingerne fra DJ og det undersøges om Peter Sunde DJ fra DCE eventuelt kan deltage i arbejdsgruppen.

Ad Konference i Tyskland?

Jan Eriksen orienterede om muligheden for deltagelse i en workshop i Tyskland, arrangeret af et dansk universitet, med en efterfølgende jagt. Gruppen vil høre nærmere om tidspunkt, etc. Arrangementet er gratis, men deltageren skal selv betale for transport, kost og logi, etc. Tilbuddet er som udgangspunkt for alle, herunder både den nationale og de regionale grupper. Lodtrækning kan komme på tale, hvis mange ønsker at deltage.

Videre proces

Jan Eriksen og sekretæren udarbejder sammen med DCE udkast til nogle scenarier til brug for HVD25. Scenarierne sendes rundt til NHG inden HVD25 den 23. marts.

Eventuelt

Der var ingen emner under eventuelt.